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2001/02 2 98 –
2004/05 4,68 85,89 9,48
2007/08 5,12 90,35 3,41

Taula 3: Percentatge de crèdits impartits.

Es podrien comentar molts aspectes d’aques-
ta problemàtica amb l’intent de reflexionar sobre
com ha de millorar la situació. Tanmateix, atès
que no sóc especialista en el tema, em limitaré a
comentar la meua experiència particular com
a professora.

Els entrebancs amb què es pot trobar un
docent disposat a impartir classes en català són
considerables, si no hi ha una ĺınia en valencià
ja creada en el seu àmbit d’acció. En la meua
opinió, un dels motius bàsics d’aquestes dificul-
tats és la manca d’un procés administratiu àgil i
clar que ho facilite. És en eixa ĺınia on crec que
la universitat hauria de dedicar més esforços.

Sóc professora de l’assignatura Àlgebra Li-
neal del primer curs d’enginyeria tècnica d’obres
públiques. És una assignatura anual, de 15 crè-

dits i amb vora 400 alumnes. Hi ha 4 grups
teoricopràctics i aquest és el tercer curs que im-
partisc les classes en valencià en un d’ells. En
general, la meua experiència particular és sa-
tisfactòria, però crec que es deu sobretot al fet
d’haver trobat una bona disposició per part de la
direcció de l’Escola Politècnica Superior (EPS).
Va ser en el curs 2004-2005 quan vaig voler fer
els tràmits necessaris per poder impartir, si era
possible, un d’aquests grups d’àlgebra lineal en
valencià a partir del curs següent. Vaig acudir al
SPV i a la direcció de l’EPS, convençuda que hi
hauria algun procés administratiu establert per
aconseguir-ho. No fou aix́ı. En el meu cas, la
tenacitat, les arts dialèctiques i, en bona mesura,
la sort han estat els factors necessaris per acon-
seguir eixa docència en valencià. Crec que la
Universitat podria augmentar els seus esforços
per tal que aquest procés fos més objectiu, amb
una reglamentació més clara i eficaç que facili-
tara el camı́ al professorat que en un moment
donat s’interessa per la possibilitat d’impartir
docència en la nostra llengua.

Xaro Soler-Escrivà
Universitat d’Alacant

Sobre l’avaluació dels matemàtics

La vàlua dels matemàtics, al llarg de la història,
s’ha establert segons el que jo en diria el tam-
tam de la jungla. Ja des dels antics, es diguessin
Pitàgores o Euclides, o Arquimedes, o Descar-
tes, o Fermat, o Newton, o Gauss, o Galois, i
tants d’altres, no deuen el seu reconeixement
dins de la cultura perquè algú hagi recollit un
ı́ndex d’on han publicat les seves obres ni de
quantes citacions en treballs d’altres han tingut.
Senzillament (o complicadament?) han trobat
el seu lloc dins de l’entramat de la matemàtica,
i dins de la cultura, per la repercussió dels seus
treballs, dels seus resultats.

Si he de dir quins matemàtics han tingut
més influència en el meu pensament, jo diria
que, a més dels clàssics, els que van fer el càlcul
infinitesimal i la teoria de les equacions diferen-
cials. Puc dir molts noms: Poincaré, Birkhoff,
Nemitski, Hale, Smale, Henry, Hörmander, Ar-
nold, Schwartz...

Avui sembla que les coses han canviat i que
per a mesurar la vàlua d’un matemàtic s’ha

de mirar en quines revistes publica, quin és el
nombre dels seus articles i quants d’aquests són
esmentats en articles posteriors.

A mi em sembla que això és producte, per
una banda, de la possibilitat de fer-ho: els bancs
de dades de Mathscinet, per exemple, ens do-
nen la informació volguda, fins i tot amb una
ressenya dels treballs publicats, i, per l’altra,
al fet que el nombre de persones que aspiren
a guanyar-se la vida com a matemàtics o que
volen un ajut per a portar endavant la seva
feina ha crescut molt. Això ha donat lloc a la
temptació de trobar una fórmula que permeti
comparar la vàlua dels matemàtics sense haver
de trencar-s’hi massa el cap.

Sembla que això de l’avaluació està de moda.
Per a què volem avaluar els matemàtics? Que
no n’hi ha prou amb que cadascú tingui la idea
personal de la seva pròpia vàlua i de la dels
matemàtics que entren al seu cercle?
Resposta: Les coses s’han complicat tant, i les
peticions de reconeixement són tantes, que s’han

36



hagut d’estructurar diversos mecanismes per a
fer front al problema de la selecció.

Aix́ı ens trobem amb diferents escenaris on
s’han de triar els beneficiaris per a
— obtenir un premi o un reconeixement públic,
— ocupar un lloc de treball, ja sigui com a inves-
tigador, ja sigui com a professor,
— ja sigui una persona, ja sigui tot un equip,
obtenir una subvenció per a tirar endavant el
seu treball,
— ocupar una posició de responsabilitat en el
govern, en un comitè, en una junta o en un tri-
bunal en què s’hagin de prendre decisions,
— d’altres possibilitats que no em venen ara al
cap.

La meva opinió és que, depenent del que
es tracti, s’haurien de tenir en compte factors
diferents per a fer l’avaluació.

En el primer cas és l’organisme que conce-
deix el premi o la distinció qui decideix a qui
es dóna, i això es pot fer de diverses maneres.
Potser la més habitual és a través de la junta
directiva o d’una comissió nomenada expressa-
ment.

Si es tracta d’una distinció pel treball desen-
volupat al llarg d’una vida no cal més que un
reconeixement, per part dels que atorguen aques-
ta distinció, dels aspectes del candidat que els
semblin més rellevants, amb l’ajut dels assessors
que escullin.

Per a premis a algun treball o conjunt de tre-
balls, en general l’organització que ha de donar
els premis encomana a una comissió de perso-
nes enteses que es miri els treballs i digui quins
d’entre els candidats seran els premiats.

Si es tracta d’una posició de treball dins
d’un departament de matemàtiques o d’un insti-
tut de recerca, el mateix departament o institut
pot prendre una decisió tenint en compte la re-
llevància del candidat dins dels seus propòsits
d’ensenyament i recerca, i potser fer-ho, si con-
sidera que no té prou base per a prendre la
decisió sense assessorament, mitjançant avalu-
ació externa que tingués en compte diversos
aspectes dels candidats, com poden ser el seu
curŕıculum, les recomanacions dels entesos, els
treballs publicats i la seva repercussió, etc.

En el cas d’una plaça de funcionari la cosa
es resol amb concursos de mèrits i oposicions,
on es depèn de tribunals i d’uns procediments
determinats més o menys burocràticament.

Quan s’ha d’adjudicar una subvenció o un

ajut d’una institució pública a un matemàtic
o a un grup de matemàtics per a tirar enda-
vant un projecte, gairebé que per força cal una
comissió que avalüı els investigadors o grups
d’investigadors i, si hi ha més candidatures que
ajuts, ordenar-les segons criteris acceptats per
la comissió.

El que s’ha de mesurar és la capacitat dels
candidats, sols o en grup, de portar endavant
amb èxit el projecte. I com es fa això? Doncs
sembla lògic que essencialment s’ha de fer estudi-
ant els curŕıculums dels candidats i ordenant-los
d’acord amb un criteri que, naturalment, ha de
dependre del projecte. Això śı, els ha d’avaluar
algú que hi entengui.

Hi ha casos, però, en què això es complica
més, i és quan no només s’han d’avaluar els can-
didats, sinó que també s’han d’avaluar els pro-
jectes. Cal llavors que els avaluadors siguin prou
entesos en la temàtica del projecte.

La dificultat del problema de l’avaluació,
junt amb una suposada necessitat de ser ob-
jectius, pot portar a entregar-se a un mètode
que no depengui d’opinions personals, és a dir
a avaluar mitjançant un mètode objectiu que
no depengui dels avaluadors. Es tracta d’obte-
nir un número basat en el nombre dels articles
publicats i el nombre d’articles on apareixen
citats els treballs del matemàtic sota escrutini.
No cal que digui la poca garantia que aquest
sistema té per a qualificar la vàlua dels treballs
d’un matemàtic: no té en compte la qualitat
dels treballs, ni la seva originalitat, ni la seva
vertadera influència.

Val la pena, si s’està interessat en el pro-
blema, mirar-se el document �Citation Statis-
tics� de la IMU, del qual vàrem fer un resum
cŕıtic en el número anterior de la SCM/Not́ıcies,
i que apareix ı́ntegre, tradüıt al català, al web de
la nostra Societat. Es tracta d’una cŕıtica al sis-
tema d’ordenar els matemàtics d’acord amb la
categoria de la revista en què escriuen i d’acord
amb el nombre d’articles publicats en els dar-
rers anys i dels articles citats en altres treballs.
No fa falta massa imaginació per a veure que
una classificació com aquesta no pot fer just́ıcia
als matemàtics que s’esforcen a atacar proble-
mes dif́ıcils: el nombre de publicacions d’aquests
matemàtics és baix comparat amb el nombre
de publicacions dels que resolen problemes que
són més aviat seguiments, extensions o casos
particulars.
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El que es tingui com a factor més important
per a jutjar la vàlua d’un matemàtic el nom-
bre d’articles i citacions, sense més criteri que
la revista on es publica, i que les posicions de
professors i investigadors depenguin d’aquests
ı́ndexs, provoca, entre d’altres coses, que la gent
no ataqui problemes que no li garanteixin una
prolixitat de publicacions competitiva.

En Dan Henry, per exemple, té molt poques
publicacions i no és massa esmentat. És dif́ıcil
llegir-lo i encara ho és més seguir el camı́ de re-
cerca que ell va traçar, tot i ser molt important.
I era un gran matemàtic que va influir molt per
allà on passava. I aix́ı n’hi ha força.

Certament el Citation Index és útil per a
conèixer la producció d’articles i la seva reper-

cussió, però si s’utilitza exclusivament per ava-
luadors sense un coneixement i criteri adaptats
al cas, es risca de fer una avaluació injusta, i
si les adjudicacions de places, les promocions
i els ajuts es donen sense més que pel nombre
de publicacions i cites dels treballs publicats,
llavors es comet una injust́ıcia amb els que es
dediquen a atacar problemes que requereixen
més dedicació i temps per a poder-se publicar.

Què s’ha de fer doncs? Fàcil: decidir, els que
decideixen, qui és més mereixedor de la posi-
ció o dels ajuts, basant-se en l’opinió dels dife-
rents coneixedors i responsables i, naturalment,
basant-se en el treball dels candidats, però no
només amb numerologia, sinó amb coneixement
i criteri.

Carles Perelló
UAB

El cost del fracàs escolar en matemàtiques

Com es pot convèncer tota una societat o els seus
dirigents del fet que les habilitats matemàtiques
bàsiques de la gent són tan fonamentals com
ser capaç de llegir o d’escriure? Quantificant-ne
el cost de no tenir-les, per exemple; això és el
que han fet a Anglaterra des d’�Every child
a chance�, una organització que aspira a mi-
llorar el potencial educatiu de nens socialment
desavantatjats, mitjançant el desenvolupament
i promoció de programes d’intervenció precoç.

L’informe �Els costos a llarg termini de les
deficiències en educació matemàtica�, publicat
el gener de 2009, i que podeu trobar al web
http://www.everychildachancetrust.org/pubs/
ECC−long−term−costs−numeracy−difficulties

−final.pdf, resumeix les conclusions d’aquest
estudi. Calculen que en aquell páıs la quantitat,
en augment, de nens i nenes que abandonen les
escoles sense les habilitats de càlcul adequades
podria costar a la societat anglesa un total de
2.400 milions de lliures anuals (uns 2.750 milions
d’euros).

Segons l’informe, al voltant de 33.000 nens
(un 6 % dels infants d’onze anys al Regne Unit)
surt cada any de les escoles de primària amb
habilitats de càlcul deficients. Això suposa un
total estimat de set milions d’adults amb habili-
tats matemàtiques equivalents o per sota de les
del nivell de nens de nou anys d’edat. El cost
a llarg termini que representa aquest fet per a
l’erari públic pot arribar a ser de 44.000 lliures

per individu de fins a trenta-set anys d’edat.
Més enllà de les xifres, hi ha les dificultats

personals amb què s’hauran d’encarar tots els
afectats per una educació pobra. És ben conegut
que la desocupació, l’habilitat mental pobra, la
drogodependència i la criminalitat sovint van de
la mà d’una deficient alfabetització; però l’infor-
me posa en evidència que també les mancances
en habilitats de càlcul bàsiques tenen un paper
igual d’important en aquests fenòmens socials, i
condicionen les vides de les persones atrapades
en el fons de l’escala social. Per tant, la insufi-
cient formació matemàtica a nivell de primària
no només influeix negativament en les despeses
públiques a través dels costos associats a l’edu-
cació, sinó que també més endavant pesarà a
través dels costos associats a la desocupació, la
salut o el delicte. Són aquests últims els costos
que l’informe intenta estimar. Per exemple, fi-
xa el cost de la desocupació, dels delictes i de
la drogodependència i embaràs d’adolescents,
respectivament, en 1.900, 165 i 98,9 milions de
lliures.

La campanya �Every child a chance� fo-
menta la participació d’empresaris locals perquè
contribueixin amb fins a 12.000 lliures anuals
durant tres anys a una ampliació del seu progra-
ma d’intervenció �Every child counts�. Aquest
programa governamental dóna suport a infants
de set anys amb dificultats numèriques, en for-
ma de classes extres per un peŕıode limitat, o
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